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Представлены результаты изучения закономерностей разрушения и их влияния на износостой-

кость стали 65Г, упрочнённой скоростной электротермической обработкой (СЭТО) при изнашивании 

трением скольжения о нежёстко закреплённый абразив. Установлено, что в прочностном основании 

механизма изнашивания стали, упрочнённой СЭТО, в рассматриваемых условиях ведущую роль играет 

сопротивление зарождению и распространению усталостных трещин на границе области нелинейных эф-

фектов в окрестности вершины трещины, а механический компонент контактного взаимодействия явля-

ется определяющим. Это указывает на высокую чувствительность износостойкости стали ε к её реолого-

усталостному параметру Rу. Поэтому низколегированные стали целесообразно ранжировать по износо-

стойкости с помощью реолого-усталостного параметра. Показано, что в процессе изнашивания на рабо-

чей поверхности формируются остаточные напряжения растяжения пластически-деструкционной 

природы. Доказано, что реолого-усталостный параметр Rу более адекватно, чем твёрдость HV и рео-

логический параметр R отображает специфику контактного взаимодействия при трении скольжения 

стали о нежёстко-закреплённый абразив, проявляющуюся в одновременной реализации двух цикли-

ческих процессов в зоне контакта — внедрения и царапания абразива.  Констатировано, что упрочне-

ние СЭТО стали 65Г, применяемой для изготовления рабочих инструментов почвообрабатывающих 

машин в сельском хозяйстве может служить эффективным средством повышения их износостойкости 

при трении скольжения о нежёстко-закреплённый абразив. 
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Abstract 

The results of studying the patterns of destruction and their influence on the wear resistance of steel 65G, 

hardened by high-speed electrothermal treatment (SET) during wear by sliding friction on a loosely fixed 

abrasive are presented. It has been established that in the strength base of the wear mechanism of steel, hard-

ened by SETO, under the conditions under consideration, the leading role is played by the resistance to the 

initiation and propagation of fatigue cracks at the boundary of the region of nonlinear effects in the vicinity 

of the crack tip, and the mechanical component of the contact interaction is decisive. This indicates a high 

sensitivity of the wear resistance of steel ε to its rheological-fatigue parameter Rу. Therefore, it is advisable 

to rank low-alloy steels in terms of wear resistance using the rheological-fatigue parameter.  It is shown that 

in the process of wear, residual tensile stresses of a plastic-destructive nature are formed on the working 

surface. Among the studied modes of heat treatment, the lowest rate of crack propagation in steel was ob-

served after HSEHT, which ensured its wear resistance with steel hardened by surface hardening without 

tempering. It is proved that the rheological-fatigue parameter Rу is more adequate than the hardness HV and 

the rheological parameter R reflects the specifics of the contact interaction during sliding friction of steel on 

a non-rigidly fixed abrasive, which manifests itself in the simultaneous implementation of two cyclic pro-

cesses in the contact zone — penetration and scratching abrasive. It has been stated that the hardening of 

SETO steel 65G, used for the manufacture of working tools of tillage machines in agriculture, can serve as 

an effective means of increasing their wear resistance during sliding friction on a non-rigidly fixed abrasive. 

Keywords: abrasive wear, non-rigidly fixed abrasive, low-cycle fatigue, embrittlement, plastic-destructive 

deformation, residual stresses, fatigue crack, high-speed electrothermal treatment, wear re-
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